
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 35. posiedzeniu Senatu 

w dniu 24 lutego 2017 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra spraw wewnętrznych i administracji Mariusza Błaszczaka 

Szanowny Panie Ministrze! 

W 2016 r. decyzją rządu Państwowa Straż Pożarna przejęła środki z budżetu państwa przekazywane na 

rzecz ochotniczych straży pożarnych, ponieważ założono, że umożliwi to bardziej efektywne 

wykorzystywanie tych funduszy. Nie spotkało się to ze sprzeciwem Związku Ochotniczych Straży 

Pożarnych RP, ponieważ uznał on prerogatywę władz w decydowaniu o tym, kto zarządza pieniędzmi  

z budżetu państwa. 

Z protestami spotkała się jednak decyzja komendanta głównego Państwowej Straży Pożarnej nadbryg. 

Leszka Suskiego, który w listopadzie oficjalnie zapowiedział podjęcie działań zmierzających do odebrania 

ochotniczym strażom pożarnym również środków, które przysługują im na podstawie art. 38 ustawy  

o ochronie przeciwpożarowej, ust. 1: „Zakłady ubezpieczeń są obowiązane przekazywać 10% sumy 

wpływów uzyskanych z tytułu obowiązkowego ubezpieczenia od ognia na określone cele ochrony 

przeciwpożarowej”; ust. 1a: „Komendant Główny Państwowej Straży Pożarnej i Zarząd Główny Związku 

Ochotniczych Straży Pożarnych Rzeczypospolitej Polskiej otrzymują po 50% kwoty, o której mowa  

w ust. 1”. Środki te strażacy OSP wykorzystują na zakup samochodów bojowych, sprzęt specjalistyczny, 

wyposażenie strażnic i szkolenia, które są niezbędne do tego, aby skutecznie ratować życie i zdrowie 

ludzkie. 

Dodatkowym aspektem, który spotkał się z negatywną reakcją w społeczności ochotniczych straży 

pożarnych, była wypowiedź nadbryg. Leszka Suskiego, który uznał, że mundury wyjściowe nie są strażakom 

ochotnikom niezbędne, dlatego nie zostaną sfinansowane ze środków budżetu państwa. Stwierdzenie to jest 

o tyle krzywdzące dla strażaków, że prawo do munduru zapisane jest we wspomnianej już ustawie, w art. 19 

ust. 1a: „Ochotnicza Straż Pożarna jest jednostką umundurowaną (…)”. Strażacy ochotnicy są więc 

zawiedzeni decyzją Państwowej Straży Pożarnej o braku wsparcia dla zakupu mundurów dla ochotniczych 

straży pożarnych, zwłaszcza w sytuacji, kiedy każdy strażak PSP dostaje tzw. mundurówkę, co rocznie daje 

około 65 mln zł. Warto podkreślić, że na wszystkie jednostki ochrony przeciwpożarowej w krajowym 

systemie ratowniczo-gaśniczym przeznaczono kwotę około 73 mln zł. 

Szanowny Panie Ministrze, zwracam się z uprzejmą prośbą o zajęcie stanowiska w przedmiotowej 

sprawie oraz odpowiedź na poniższe pytania. 

1. Czy kierowany przez Pana resort prowadzi prace nad propozycją zmiany omawianej ustawy? 

2. Jakie stanowisko w przedmiotowej sprawie zajmuje kierowany przez Pana resort? 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 

 


